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زنگنه در واکنش به سخنان رییس سازمان برنامه و بودجه:

نباید هواپیما سوار شدن برای مردم
 کالای لوکس باشد

ســرویس سیاســی - داوود منظور رییس 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور در جلسه علنی 
عصر مجلس شــورای اسلامی و در جریان بررسی 
بندی از لایحه برنامه هفتم توســعه درباره اعطای 
مجــوز به شــرکت های خارجی بــرای برقراری 
پرواز در مســیرهای داخلی، اظهار داشت: زمانی 
که ما به شــرکت های خارجی مجوز می دهیم تا در 
مسیرهای داخلی پرواز کنند، آنان در مقابل این کار 

ارز دریافت می کنند.
وی ادامــه داد: این در حالی اســت که اکنون 
منابع ارزی کشــور محدود است و باید منابع ارزی 
کشــور به کالاهای اساســی و دارو اختصاص پیدا 
کند. ما نباید منابع ارزی کشور را که محدود است، 

با گشاده دستی هزینه کنیم.
منظور با بیان اینکه هیچ کشوری آسمان خود 
را در اختیار دیگر کشــورها قرار نمی دهد، تصریح 
کرد: ما می توانیم از شرکت های خارجی خرید کنیم 
یــا از آن ها هواپیما اجاره کنیــم، اما اگر آن ها وارد 
مسیرهای هوایی کشورمان شوند، برخلاف اصول 

قانون اساسی است.
رییس ســازمان برنامه و بودجه کشور تاکید 
کرد: از ســوی دیگر پرواز یک کالای لوکس است 
و فقط گــروه خاصی از جامعه از پرواز اســتفاده 

می کنند.
حداقل بــه ۵۵۰ هواپیمــای فعال نیاز 

داریم
در ادامه جلســه، محســن زنگنه سخنگوی 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه به این اظهارات 

منظور واکنش نشــان داد و گفت: آیا واقعاً هواپیما 
ســوار شدن لوکس است؟ متاســفانه تصور آقای 
منظور این اســت که فقط افراد مرفه سوار هواپیما 

می شوند.
نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شورای 
اسلامی اظهار داشت: مردم بیش از ۴۰ سال است که 
پای انقلاب هســتند و در این شرایط نباید هواپیما 

سوار شدن برای مردم کالای لوکس باشد.

زنگنه با بیان اینکه اکنون ۱۸۰ هواپیمای فعال 
در کشــور وجود دارد در حالی کــه حداقل ۵۵۰ 
هواپیمای فعال نیــاز داریم، گفت: ما به اندازه یک 
سوم نیاز کشور هواپیما در اختیار داریم. تجربه سایر 
کشورهای دنیا هم آن است که در مسیرهای داخلی 
آنها شرکت های هواپیمایی خارجی فعالیت دارند 
و پرداخت این شرکت ها هم بر اساس پول ملی هر 

کشور صورت می گیرد.

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت که پرواز یک کالای لوکس است و فقط گروه خاصی از جامعه از پرواز استفاده می کنند، که اظهارات وی 
با واکنش یکی از نمایندگان مجلس روبرو شد.

 

سرویس سیاسی - مجلس در لایحه برنامه 
هفتم با تصویب قوانینی جلوی بنگاه داری بانک ها 

را گرفته است.
بنــگاه داری بانک ها یکی از اقدامات تورم زا 
در کشــور اســت که باعث افزایش گرانی ها در 

کشور می شود.
در کنــار بنگاه داری بانک ها شــاهد ایجاد 
مشــکل در پرداخت تسهیلات ازدواج و مسکن 
به مردم هم هســتیم که هر بار مســئولان تاکید 
می کنند که با این موضــوع برخورد می کنند، اما 
پوست بانک ها کلفت تر از آن چیزی شده که تذکر 

مسئولان به آن کارساز شود.
نفوذ بانک ها به قدری زیاد شده که توانستند 
دیوارنــگاره میدان ولیعصر )عج( را به دلیل اینکه 

علیه بنگاه داری بانک ها بود، پایین بیاورند. 
مهــدی فضائلی عضو دفتر حفظ و نشــر 
آثــار رهبر انقلاب در واکنش به پایین کشــیدن 
دیوارنگاره میدان ولیعصر )عج( درباره بنگاه داری 
بانک ها در توییتر نوشــت: جلوگیــری از بنگاه 
داری بانک ها، مطالبه جدی رهبر انقلاب اســت. 
این مطالبه، تحت تأثیــر دیوارنگاره یا حذف آن 

قرار نمی گیرد.
رهبر انقلاب در شهریور سال ۹۷ در دیدار با 
اعضای دولت دوازدهم به این موضوع اعتراض 

کردند.
ایشان گفتند: نظارت بانک مرکزی بر بانک ها 
موجب می شود که به این وضع نرسند اگر چنانچه 
نظارت مســتمری از اول وجود داشته باشد وقتی 
هــم که به این زمینه رســید، بالاخره باید با بانک 

برخورد شود.
رهبــر انقــلاب فرمودنــد: این همه بانک 
خصوصــی! بانک ها چرا مشــکل نقدینگی پیدا 
می کنند؟ برای خاطر این که شــعبه زیاد می کنند، 
برای این که آسایشگاه برای افراد خودشان درست 
می کننــد. این را من یک وقتــی به جنابعالی هم 
گفتم که بنده در تهران با ماشین از یک جایی عبور 
می کردم، یک دیوار طولانی بود که همین طور که با 
ماشین رفتیم، دائم دیدیم این دیوار هست، هست، 
هست؛ من پرسیدم این مال کیست؟ چیست اینجا 
به این بزرگی؟ یک تشکیلات عظیمی بود! گفتند 

بله، برای بانک فلان است.
مقــام معظم رهبری بیــان کردند: خب این 
بانک غلط می کنــد که یک چنین کاری را کرده، 
می خواهــد چه بکنــد این را؛ یعنــی واقعا این 
چیز مهمی اســت، پول های مردم را می گیرند و 
این جوری امکانات درست می کنند؛ حالا این که 
یک تشکیلاتی است که لابد برای تفریح و مانند 

این حرف ها است؛ نه، بانک ها بنگاه داری می کنند.
ایشان گفتند: بنده همین جا در همین جلسه 
یــک بار گفتم که جلوی بنــگاه داری بانک ها را 

بگیرید؛ بانک برای بنگاه داری که نیست. 
اعتراضــات به بانکــداری باعث شــد تا 
محمدرضا فرزیــن، رئیس کل بانک مرکزی هم 

به آن اعتراض کند.
وی در جلســه مشــترک با مدیــران عامل 
بانک ها با اشــاره به موضوع بنگاه داری بانک ها 
گفت: امروز شاهد هستیم که برخی از بانک ها که 
بانک تجاری هستند، بنگاه داری می کنند و این به 
یک معضل اساسی برای شبکه بانکی تبدیل شده 
است، چندین سال هم است که هم در قانون رفع 
موانع تولید و هم در قانون برنامه دیده شــده، اما 

همچنان این مسئله حل نشده است.
فرزیــن اظهار کرد: در هــر صورت برخی 
بانک ها که وظیفه ذاتی آن ها تجاری اســت و کار 
بنگاه داری می کنند، این کار صحیحی نیســت و 
حتمــاً باید آن بنگاه را بفروشــند و از بنگاه داری 

خارج شوند.
ترک فعل بانک ها از وظایف خود مثل ندادن 
تسهیلات مسکن صدای نمایندگان مجلس را هم 

درآورده است.
بهــروز محبی نجم آبادی عضو کمیســیون 
برنامــه، بودجه و محاســبات مجلس شــورای 
اسلامی درباره دلیل عملکرد نامناسب بانک ها در 
اعطای تسهیلات مسکن گفت: دولت باید اقدام 
به آزادســازی زمین کند و زمین رایگان در اختیار 
مردم قرار دهد تا بتوانیم از بحران مســکن عبور 
کنیم و با افزایش ساخت و ساز در کشور تعادلی 

بین عرضه و تقاضا ایجاد کنیم.
وی گفت: متاســفانه بانک ها به دلیل سودی 
که در بنگاه داری و ســایر امورات دارند تمایلی 
به پرداخت وام مســکن که برگشــت پذیری آن 
بلندمدت اســت ندارند لذا بــا همکاری نکردن 
بانک ها نباید انتظار داشته باشیم که قانون جهش 
تولید مسکن عملیاتی و اجرایی شود، زیرا بدون 
تامین اعتبار مردم نمی توانند اقدام به ســاخت و 

ساز مسکن کنند.
املاک داری بانک ها بدتر از بنگاه داری
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: ماده ۱۶ 
و ۱۷ قانــون رفع موانع تولید، تکلیف بانک ها را 
مشــخص کرده است. در آنجا اعلام شده که اگر 
بانک ها بخواهند مسیر بنگاه داری را ادامه دهند با 

جرایم سنگین مالیاتی روبرو می شوند.
وی ادامه داد: بانک مرکزی در این زمینه باید 

همکاری کند تا جلوی بنگاه داری بانک ها گرفته 
شود.

نماینــده مردم راور و کرمان در مجلس بیان 
کرد: در کنار بنگاه داری، املاک داری به مراتب از 
آن بدتر است بنابراین این امر یکی از موضوعاتی 

است که ما آن را دنبال می کنیم.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار کرد: 
در برنامه هفتم موضوع اموال و دارایی های بانک ها 
را مصوب کردیم که بانک ها مکلفند دارایی های 

خود را مولدسازی کنند و آن ها را واگذار کنند.
موظف شدن بانک ها به فروش املاک 

و مستغلات خود
محســن زنگنه، ســخنگوی کمیســیون 
تلفیق برنامــه هفتم گفت: نماینــدگان  مجلس 
معتقدنــد بانک ها نباید بنگاه داری کنند بلکه باید 
سرمایه گذاری کنند آن هم در پروژه های کلان و 

پیشران تا به توسعه کشور کمک کنند.
وی ادامه داد: در ماده ۱۰ اصلاح نظام بانکی 
و مهــار تــورم در لایحه برنامه هفتــم آورد ه ایم 
بانک مرکزی مکلف است با استفاده از ابزار های 
مختلف تســهیلات خود را به سمت حمایت از 

تولید هدایت کند.
ســخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم 
اضافه کــرد: در ماده ۸ و ۹ هــم مصوب کردیم 
بانک هــا و شــرکت ها حتــی اگــر مالک یک 
 درصد ســهام هســتند باید همه آن ها را معرفی 

کنند.
زنگنه گفت: ســازمان ثبت اســناد مکلف 
اســت تمام املاکی که بانک ها حتی اگر حداقل 
یک درصد ســهام را در اختیار دارند اعلام کند و 

در اختیار بانک مرکزی قرار دهد.
بــا توجه به قوانینی که در لایحه برنامه هفتم 
در مجلس شورای اسلامی تصویب شده بانک ها 
باید دســت از بنگاه داری و املاک داری بکشند، 
چــون طبق گفته ســخنگوی کمیســیون تلفیق 
اموال و مستغلاتی که در جهت کارکرد حرفه ای 
بانک هاست در اختیار بانک ها قرار دارد، اما مابقی 
امــوال و املاک را باید ظرف مدت مشــخص به 
فروش رســانده و تبدیل به سرمایه کنند و عملا 
کفایت سرمایه خود را بهبود ببخشند همچنین اگر 
در مدت مقرر این کار انجام نشود، بانک مرکزی 
این اختیار را دارد که مستقیما نسبت به انتقال آن ها 
به شــرکت دارایی های بانک ها که زیر نظر بانک 
مرکزی است، اقدام کند. در ادامه شرکت مذکور 
می تواند مستقلا نسبت به فروش آن ها اقدام کرده 
و منابع آن را در صندوق وابسته به شرکت مذکور 

ذخیره کند.

ریلگذاریمجلسبرایکوتاهکردندستبانکهاازبنگاهداری

ما به اندازه یک ســوم نیاز کشور هواپیما در اختیار داریم. تجربه سایر کشورهای 
دنیا هم آن است که در مسیرهای داخلی آنها شرکت های هواپیمایی خارجی فعالیت 
دارند و پرداخت این شــرکت ها هم بر اســاس پول ملی هر کشور صورت می گیرد.

سرویس سیاسی - جلیل رحیمی 
جهان آبادی درباره مسائل مطرح شده 
طی روزهای اخیر در خصوص پذیرش 
FATF گفت: FATF در حال حاضر 
در مجمع تشــخیص گیر کرده است، 
مــا در مجلس دهــم کارش را تمام و 
تصویبش کردیم. این عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شــورای اسلامی بیان کرد: واقعیت امر 
این است که در خصوص مسائل بانکی 
و چندجانبه ما اگر همکاری نداشــته 
باشیم و نظارت های بانکی را نپذیریم، با توجه به اینکه سیستم بانکی ما هم تحریم 
اســت؛ تحریم اندر تحریم خواهیم شد و خودمان را محدود می کنیم. ما با همین 
اســتدلال هم در مجلس دهم عضویت ایــران در FATF را تصویب کردیم.وی 
افزود: FATF قرارداد دوجانبه ما با هیچ کشــوری نیست یک قرارداد بین المللی 
اســت. عمده کشورهای جهان به آن پیوسته اند و تنها ۵ کشور به آن نپیوسته اند و 
اگر این اتفاق نیفتد، سیســتم بانکی ما همچنان تحت فشار قرار می گیرد. رحیمی 
جهان آبادی خاطرنشــان کرد: مجمع تشخیص نظام آن زمان تحلیلش این بود که 
تصویب FATF به صلاح نیست و دلایل خاص خودش را داشت در حال حاضر 
باتوجه به شرایط جدید اقتصادی و مالی، گفت وگوهای مستقیم و غیرمستقیم، آزاد 
شــدن زندانیان و رها شدن پول های بلوکه شده ممکن است گشایشی ایجاد شده 
و نظر آقایان عوض شده باشد که امیدواریم این گونه باشد و تغییر نظر دهند. وی 
تاکید کرد: واقعا با پیوستن ایران به FATF حداقل بخشی از فشار بانکی که علیه 
ما وجود دارد را برمی داریم و نباید اجازه دهیم این اتفاق ادامهدار باشد.این عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی درخصوص 
 FATF این که در مجلس برخی نمایندگان عنوان می کردند باید برای پیوستن به
حق شرط هایی داشت، گفت: خیر، پیوستن به FATF به نظر من حق شرط ندارد 
و این گونه نیست که ما بخواهیم برای پیوستن شرط بگذاریم. وی خاطرنشان کرد: 
طبق قوانین بین الملل هنگامی که حق شرط تعیین می شود، اعضای عضو آن پیمان 
 FATF هم برای شان حقوق و تکالیفی مطرح می شود که امکان پذیر هم نیست. در
هم تا جایی که من اطلاع دارم حق شرط را نمی پذیرند اما ما می توانیم درباره بعضی 
از مفــاد FATF اعلامیه تفضیلی خودمــان را  بدهیم.رحیمی جهان آبادی افزود: 
اعلامیه تفضیلی هم هیچ الزامی برای ســایر اعضا و خود آن پیمان ایجاد نمی کند 
که بپذیرند اعلامیه تفضیلی این گونه است که ما صرفا تفسیر و فهم خودمان را از 
بعضی مواد FATF ممکن است بدهیم که به نظر من خیلی اثرگذار نیست. وی بیان 
 FATF کرد: به نظر من یک کاری می توان کرد آن هم اینکه ما در قبال پیوستن به
با غربی ها مذاکره کنیم تا یکسری امتیازات و گشایش هایی که می خواهیم را از آنها 

دریافت کنیم که این ممکن است اتفاق بیفتد و دور از عقل نیست.

سرویس سیاسی - رئیس شورای مرکزی جبهه پایداری گفت: برای انتخابات 
پیش رو از فردی که صلاحیت های لازم برای نمایندگی مجلس را داشته باشد، حتی 

اگر از اعضای جبهه پایداری نباشد، حمایت می کنیم.
حجت الاســلام مرتضی آقاتهرانی با تاکید بر اینکه در آستانه انتخابات همه 
ما ملزم به اجرای فرامین مقام معظم رهبری درباره راهبردهای انتخابات شــامل 
سلامت، امنیت، مشارکت و رقابت هستیم، اظهار داشت: انتخابات موضوعی ملی 
اســت و بحثی شخصی نیست که مخصوص یک دستگاه و ارگان خاص باشد و 
دستگاه های دیگر درباره آن وظایفی نداشته باشد. همه نهادها و دستگاه ها باید به 
وظایف خود درباره انتخابات عمل کنند و باید همه به موقع به این موضوع ورود 
کننــد و وظایف خود را انجام دهند. رئیس شــورای مرکزی جبهه پایداری ادامه 
داد: یکی از راهکارهای مهم افزایش مشــارکت در انتخابات آن اســت که همه ما 
خدماتی را که نظام جمهوری اســلامی ایران در این ۴۴ ســال انجام داده است، به 
خوبی برای مردم تبیین کنیم. علت اهمیت این مسأله آن است که بعضاً از بیرون از 
کشور خیلی درباره نظام جمهوری اسلامی ایران بد می گویند و اگر تبیین درستی 
از خدمات نظام جمهوری اسلامی شود، مردم دلگرم می شوند و حضور پرشوری 
پای صندوق های رأی خواهند داشــت.آقاتهرانی درباره وظایف مجلس شورای 
اسلامی برای امیدآفرینی در جامعه در آستانه انتخابات، گفت: وظیفه مهم و اساسی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، خدمت به مردم و عمل به وعده هایی است که 
بــه مردم داده انــد و اگر ما به خوبی قانون گذاری و نظارت بر اجرای قوانین کنیم، 
به رســالت خود عمل کرده ایم. رئیس شــورای مرکزی جبهه پایداری با تاکید بر 
اینکه همه احزاب و تشکل های سیاسی کشور باید به وظایف خود درباره عمل به 
راهبردهای چهارگانه انتخابات مدنظر مقام معظم رهبری عمل کنند و فعال باشند، 
گفت: جبهه پایداری نیز نسبت به انتخابات حساس و احساس وظیفه می کند.در 
جبهه پایداری ما به دنبال آن هستیم که خوب ترین افراد و گزینه ها برای نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی را شناسایی و از آنان حمایت کنیم. ما حتی تاکنون از آنان 
دعوت کردیم و گفتیم در انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی ثبت 
نام کنند که این افراد هم پیش ثبت نام کردند. همچنین برای ثبت نام نهایی انتخابات 
مجلس، باز از آنان هم به صورت عمومی و هم به صورت خصوصی، حضوری یا 
تلفنی دعوت به عمل می آوریم.آقاتهرانی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا شما 
فقط از اعضای جبهه پایداری دعوت به ثبت نام در انتخابات مجلس کردید، گفت: 
خیر، ما از هر فردی که به نظرمان برای کار نمایندگی مجلس خوب و شایسته باشد، 
دعوت و حمایت می کنیم، حتی اگر از ما یعنی از حزب سیاســی ما نباشد.رئیس 
شورای مرکزی جبهه پایداری تاکید کرد: برای ما صلاحیت افراد مهم است و افراد 
اصلح را در لیست نهایی خود قرار می دهیم. بر این اساس اگر فردی صلاحیت های 
لازم برای نمایندگی مجلس شــورای اسلامی را داشته باشد، حتی اگر از اعضای 

جبهه پایداری نباشد، از آن فرد دعوت و حمایت می کنیم.

سرویس سیاســی - طبق مصوبه مجلس، وزارت امور اقتصادی و دارایی 
مکلف شد با همکاری وزارت راه و شهرسازی نسبت به شبانه روزی کردن فعالیت 
گمرکات در مرزهای زمینی و بنادر بزرگ و پرتردد کشــور اقدام کند.نمایندگان 
مجلس در جلســه علنی و در جریان بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه، تبصره 
۱ ماده ۶۱ لایحه برنامه هفتم توســعه را تصویب کردند.طبق این مصوبه، دولت 
مکلف است نسبت به فعال سازی حداکثری ظرفیت های متنوع شهرستان بوموسی 
در اســتان هرمزگان با محوریت جزایر مربوطه با تاکید بر استقرار و ارائه خدمات 
برتر در سطوح فراملی، ملی و محلی و با در نظر گرفتن نظام حمل و نقل، پشتیبانی 
)لجستیک( و خدمات بازرگانی و توسعه مؤثر زیرساخت های انرژی و ارتباطات، 
صنعت و معدن و ایجاد توزیع خدمات اجتماعی شــامل آموزش عالی، درمانی، 
فرهنگی، ورزشی و شناسایی و گسترش ظرفیت قلمروهای گردشگری و اقامتی 
و اقتصاد دریا محور اقدام نماید.همچنین بر اساس بند )ب( ماده ۶۱ لایحه برنامه 
هفتم توسعه، وزارت امور اقتصادی و دارایی مکلف است با همکاری وزارت راه و 
شهرسازی، ظرف شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون نسبت به شبانه روزی 
کردن فعالیت گمرکات در مرزهای زمینی و بنادر بزرگ و پرتردد کشور اقدام نماید.

ســرویس سیاسی - ســخنگوی دولت از دســتور ویژه رئیس جمهور به 
بخش های انتظامی و امنیتی، برای بررسی قتل کارگردان نامدار کشورمان خبر داد.

علی بهادری جهرمی با اشــاره به دســتور رئیس جمهور برای پیگیری ویژه 
و ســریع حادثه قتل داریوش مهرجویی اظهار کرد: در جلســه روز گذشته هیئت 
دولت، وزارتخانه های کشــور و فرهنگ و ارشاد اسلامی پیرامون حادثه دلخراش 
قتل کارگردان مطرح کشور، آقای داریوش مهرجویی و همسر ایشان و اقداماتی که 

طی ساعات اولیه انجام شده، گزارشی ارائه کردند.
وی افزود: پیرو این گزارش، رئیس جمهور ضمن عرض تسلیت به مناسبت 
فقدان این هنرمند برجسته به خانواده ایشان و جامعه هنری کشور، به بخش های 
انتظامی و امنیتی دستور دادند با جدیت و سرعت مضاعف، موضوع مورد بررسی 

قرار گرفته و نتایج اقدامات به مردم نیز اطلاع رسانی شود.

سرویس سیاسی -سازوکار تشکیل »شورای عالی دریایی کشور« که توسط 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم پیشنهاد شده بود، با مخالفت نماینده دولت و نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی از لایحه برنامه هفتم حذف شد.
در جلســه علنی روز گذشــته )۲۴ مهرماه( مجلس شــورای اسلامی، ادامه 
رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق درباره لایحه برنامه هفتم توسعه در دستور کار 
نمایندگان قرار گرفت و در بررسی ماده)۶۱( ابتدا این ماده به تصویب نمایندگان 
نرسید، سپس پیشنهاد حذف این ماده توسط حسینعلی حاجی دلیگانی مطرح شد 

که به تصویب نمایندگان رسید.
بر اســاس ماده )۶۱( که از لایحه برنامه هفتم حذف شــد، به منظور تسهیل، 
تســریع و شتاب بخشی به توسعه دریامحور و ایجاد هماهنگی، تمرکزبخشی و 
یکپارچه  سازی سیاستگذاری و مدیریت یکپارچه امور دریایی، اقدامات زیر انجام 

می گیرد:
الف- به منظور سیاســتگذاری و مدیریت یکپارچه »اقتصاد دریا«، با ادغام 
شــورای عالی صنایع دریایی کشــور، موضوع ماده )۹( قانون توسعه و حمایت 
از صنایع دریایی مصوب ۱۳۸۷ و شــورای عالی اقیانوس شناسی مصوب ۱۳۷۰ 
مجلس شورای اسلامی، »شورای عالی دریایی کشور« به ریاست رئیس جمهور )و 
در غیاب وی معاون اول رئیس جمهور( و عضویت وزرای راه وشهرسازی به عنوان 
دبیر شورا، نفت، امور خارجه، امور اقتصادی و دارایی، صنعت، معدن و تجارت، 
جهاد کشاورزی، نیرو، علوم، تحقیقات و فناوری، میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی، دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و کشور و یک نفر نماینده کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی، رئیس سازمان و رئیس سازمان حفاظت محیط 

زیست کشور با وظایف مشروح زیر تشکیل می شود:
۱- کلیه وظایف قانونی شورای عالی صنایع دریایی و شورای عالی اقیانوس 

شناسی
۲- تصویب ســند راهبردی و نقشــه راه و برنامه عملیاتی پیشرفت اقتصاد 

دریامحور و ارائه آن به مراجع ذیربط در صورت لزوم
۳- ضابطه گذاری برای جلب منابع مالی و غیرمالی طرح های زیرســاختی 
و توســعه ای مناطق ساحلی و دریایی با ایجاد زیرساخت های لازم نرم افزاری از 
قبیل تسهیلات حقوقی و قانونی و مشوق های اقتصادی با اهرم سازی منابع دولتی

۴- تهیه، تدوین و تصویب طرح ها و برنامه های پیشرفت اقتصاد دریامحور در 
بخش های اساسی و اولیه اقتصاد دریامحور شامل صنایع ساخت و تعمیر کشتی، 
حمل و نقل دریایی، فعالیت های بندری، انرژی های تجدیدپذیر، گردشگری، منابع 

زنده و غیرزنده
۵- تقویت و ارتقای ســطح دانش و مهارت های تخصصی و توســعه منابع 
انســانی دستگاه های متولی اقتصاد دریا و توانمندسازی جوامع محلی و بومی از 
طریق بورســیه نمودن نیروهای مستعد در داخل کشور با اولویت جوامع محلی 

جهت تحصیل در رشته های تخصصی مرتبط با اقتصاد دریا.
تصمیمات شورای عالی دریایی کشور پس از تأیید رئیس جمهور لازم الاجرا 
خواهد بود. آیین نامه اجرائی این ماده شامل شرح وظایف و ساختار شورای عالی 
دریایی کشور ظرف سه ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون با پیشنهاد وزارت راه 

و شهرسازی به تصویب هیأت وزیران می رسد.
مصطفی طاهری در مخالفت با ماده )۶۱( گفت: این ماده سبب تضعیف اقتصاد 
دریایی می شود و زنجیره مدیریت آن را مختل و در نهایت منحل خواهد کرد و به 

نحوی موضوع حمل و نقل دریایی را تقلیل خواهد داد.
نماینده مردم زنجان در مجلس تاکید کرد: با این موضوع در شــورای عالی 
صنایع دریایی مخالفت شده و این بخش ایرادات قانون اساسی دارد. البته در ۱۰ سال 
گذشته شورای عالی صنایع دریایی غیرفعال بود که در دولت سیزدهم فعال شده 
و بیش از ۱۰۰ جلسه برای آن تشکیل شده و نیاز به تشکیل شورای جدید نیست.

فرهاد بشــیری نماینده مردم پاکدشت در موافقت با ماده )۶۱( گفت: کشور 
دارای سواحل متنوعی است و از این ظرفیت برای اقتصاد و فرهنگی کشور کمتر 
اســتفاده شده و از ماده )۶۱( در همین راستا می توان استفاده کرد. به مانند سواحل 
مکران که ظرفیت بسیار بی نظیری دارد و باید استفاده از ظرفیت دریاها را در دستور 
کار برنامه هفتم قرار دهیم.در ادامه داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره 
ماده )۶۱( توضیح داد: دوستان وزارت راه و شهرسازی این پیشنهاد را ارائه دادند و 
دولت آن را نپذیرفت. بحث بر این است که دبیرخانه شورای عالی دریایی در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت باشد یا در وزارت راه و شهرسازی. در حالی که دوستان 
وزارت راه و شهرسازی تاکید دارند دبیرخانه این شورا را به مجموعه وزارت راه 
و شهرســازی اضافه کنند.رییس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: این صنایع به 
وزارت راه و شهرسازی ارتباطی ندارد و موضوع وظایف راه و شهرسازی لجستیک 
است و اضافه شدن این دبیرخانه به وزارت راه و شهرسازی خلاف مصالح کشور 
است و از نمایندگان می خواهیم به این حکم رای ندهند. وی افزود: این حکم بر 
خلاف اصل ۷۴ قانون اساسی و با این جا به جایی نه تنها به کشور خدمت نخواهیم 

کرد بلکه یک نهادی را که اکنون فعال شده را از فعالیت خارج خواهیم کرد.
ظرفیت های جزیره ابوموسی توسعه خواهد یافت

همچنین تبصره )۱( ماده )۶۱( با موافقت دولت و کمیسیون تلفیق به تصویب 
نمایندگان رسید که بر اساس آن دولت مکلف است نسبت به فعال سازی حداکثری 
ظرفیت های متنوع شهرســتان ابوموسی در اســتان هرمزگان با محوریت جزایر 
مربوطه با تاکید بر استقرار و ارائه خدمات برتر در سطوح فراملی، ملی و محلی و با 
در نظر گرفتن نظام حمل و نقل، پشتیبانی )لجستیک( و خدمات بازرگانی و توسعه 
موثر زیرســاخت های انرژی و ارتباطات، صنعت و معدن و ایجاد توزیع خدمات 
اجتماعی شامل آموزش عالی، درمانی، فرهنگی، ورزشی و شناسایی و گسترش 

ظرفیت قلمروهای گردشگری و اقامتی و اقتصاد دریا محور اقدام نماید.
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